
Zpráva o činnosti Klubu chovatelů českých staváků za r. 2018 
 

Vážení přátelé, vážení delegáti, vážení hosté, 
uplynul první rok dalšího volebního období a naším úkolem je tento rok zhodnotit. Jaký 

byl  rok  2018?  Kdybych  měl  vybrat  jedno  slovo,  kterým  bych  chtěl  toto  období 
charakterizovat, napadá mě slovo „komplikovaný“. Komplikace nás provázely od začátku až 
do konce. 

Na  loňské  konferenci  7.4.2018  byla  zvolena  návrhová  a  volební  komise.  Byla 
přednesena  zpráva  předsedy,  zpráva  jednatele  a  zpráva  pokladníka.  Dalším  bodem  byly 
volby. Při vyhlášení výsledků voleb bylo rozhodnuto rozšířit počet členů hlavního výboru na 
8. Byl zvolen staronový výbor, rozšířený o př. Kyšku. Funkci jednatele přebírá př. Jar. Hrubý a 
funkci místopředsedy př.  Jiří Maček. Ostatní  funkce  jsou beze  změn. Revizní  komise bude 
pracovat  ve  složení:  Pavel  Abrešek  –  předseda,  O.  Kaluha  a  Jiří  Vaněk. Matrikář  Z.  Bek 
seznámil přítomné se stavem členské základny jednotlivých OP. Celkový počet členů je 217, 
je  to  o  5  méně  než  v loňském  roce.  Nových  členů  bylo  přijato  7.  Ing.  Tomáš  Sousedík 
zhodnotil naši speciálku a také slovenskou speciálku v Nitře. Zhodnotil školení v černé barvě 
a  kritizoval  cenzurování  odborných  článků  v časopise  Chovatel.  Jednotliví  předsedové  OP 
seznámili  přítomné  se  svou  činností  a  složením  nového,  případně  staronového  výboru. 
Předseda RK př. Kaluha  referoval o  kontrole pokladny. Vše  je  v pořádku. Bylo  rozhodnuto 
posunout termín speciálky na 14.‐16.12.2018 z důvodu výstavy v Lipsku. 

Ing.  František  Slepička  referoval  o  korespondenci  s předsedou ÚOK  P. Wiederem na 
téma  klubových  posuzovatelů.  Bylo  rozhodnuto  nahlásit  do  30.4.  adepty,  následně  je 
proškolit,  na  zářijové  schůzi  provést  zkoušky  z teorie  a  v říjnu  v Úvalech  složit  praktické 
zkoušky. 

Ing.  Tomáš  Sousedík  a  jednotlivé  pobočky  připraví  do  příští  konference  návrhy  na 
doplnění vzorníku v Knize 1 a 2. Ty se mají spojit do jedné. Byl schválen plán práce a předány 
diplomy  za  soutěž  ve  stavění  K. Houdkovi, M. Neborovskému  a  Z.  Bekovi. Usnesení  bylo 
schváleno jednomyslně. 

1.9.2018  proběhla  schůze  rozšířeného  výboru  ve  Štítarech.  Př.  Slepička  seznámil 
zúčastněné  se  situací  ohledně  klubových  posuzovatelů  a  korespondencí  s novou ÚOK.  Její 
reakce je jednoznačně zamítavá. V souladu s usnesením Výroční konference proběhlo školení 
a  následně  testy  teoretických  znalostí  adeptů.  Př.  Slepička  testy  vyhodnotil.  Zástupci  OP 
seznámili  přítomné  se  svou  činností  a  plánovanými  výstavami.  Dále  byla  organizačně 
zajištěna klubová speciálka a předběžný výběr posuzovatelů. Výbor vyzývá členy k co největší 
účasti  na  celostátní  výstavě  v Lysé  n.  Labem.  Již  tradičně  věnujeme  pohár  za  nejlepší  4čl. 
kolekci staváků. 

15.12. se konala slavnostní schůze klubu.  Jako hosté se účastnili  Ing. M. Otruba,  člen 
ÚOK, M.  Smetana,  člen  komise  posuzovatelů  a  J.  Král,  předseda  ZO  Kolín.  Za  posledních 
možná  30  let na naší  speciálku  zavítala pouhá  jedna návštěva  z ÚOK.  Proto  tuto  poslední 
chápu částečně jako přátelskou, částečně jako kontrolu a sondování situace. 

Na programu bylo vyhodnocení všech soutěží a vyhlášení výsledků. Poradce chovu T. 
Sousedík  zhodnotil  vystavené  holuby  a  vyjádřil  se  k práci  posuzovatelů.  Dle  nejen  jeho 
názoru nedošlo k žádným větším chybám. 

Zástupci  jednotlivých  OP  seznámili  přítomné  se  svou  činností.  V diskuzi  M.  Lukáš 
kritizoval  situaci  v českém  holubářství  a  popřál  členům  klubu  hodně  úspěchů. M.  Filípek 
jménem  slovenských  staváčkářů  pozdravil  naší  schůzi  a  referoval  o  speciálce  ČS  na 
Slovensku. Bylo tam vystaveno 80 staváků. Celý další průběh diskuze se odbýval mezi členy 



klubu a zástupci ÚOK na téma oceňovací lístek a kluboví posuzovatelé. Někteří naši členové, 
posilněni  alkoholem,  bohužel  změnili  diskuzi  na  vzájemné  překřikování  a  skákání  do  řeči 
druhým.  Byla  to  zbytečná  kaňka  na  naší  činnosti  a  rozhodně  to  nezlepšilo  naše  renomé. 
Všechno  zlé  je  ale  k něčemu  dobré  a  zástupci  ÚOK  se mohli  na  vlastní  uši  přesvědčit  o 
„nadšení“  pro  německý  posuzovací  lístek.  Ing.  Otruba  slíbil,  že  v této  kauze  nebudou 
ukládány  žádné  tresty.  Fr.  Slepička  ve  svém  vystoupení  porovnal  oceňovací  lístky  u  nás  a 
v zahraničí. Z. Laštovka žádal o vyvěšení kokard u šampiónů. Ty na klecích ale v tu dobu  již 
visely. Schůze byla rušná, místy až moc, ale myslím si, že svůj účel splnila. Byla to asi první 
schůze  za  hodně  dlouhou  dobu,  kdy  nepadala  kritika  na  výkony  posuzovatelů  a  ocenění 
některých holubů. 

V podzimních měsících proběhly  výstavy na  většině OP. Velkou  část  jsem  viděl nebo 
tam  přímo  posuzoval.  Na  všech  se  objevila  řada  kvalitních  holubů  a  prakticky  všechny 
výstavy  byly  organizačně  velmi  dobře  zvládnuté.  Zmíním  se  o  dvou. Východočeská OP  na 
počest  110.  výročí  založení  klubu  bělokosého  staváka  uspořádala  výstavu  v Chocni.  Bylo 
vystaveno  cca  300  holubů,  v řadě  případů  špičkové  úrovně.  Pěkná  hala  a  prostředí,  nové 
pozinkované  klece,  to  vše  jen  umocnilo  celkový  dojem.  Návštěvnost  byla  ale,  podle 
očekávání, malá, přišli prakticky jen vystavovatelé. A to je podle mne veliká škoda. Nemohu 
se  zbavit dojmu,  že  takovéto  akce by  se měly pořádat  současně  s nějakou  větší  výstavou, 
kam přijde více návštěvníků. Byla by to lepší propagace klubu navenek. 

Druhá výstava byla v Holasovicích. Tradičně velmi pěkná výstava s dobrou organizací, 
dokonce s oceněním v katalogu. O této výstavě se zmiňuji proto, že tam proběhlo dojednané 
setkání zástupců klubu s předsedou ÚOK,  Ing. P. Gajdou a předsedou sboru posuzovatelů J. 
Holáněm. Hovořilo se zejména o klubových posuzovatelích a oceňovacím lístku. Jednání bylo 
klidné,  bez  emocí.  Z vyjádření  zástupců  ÚOK  jsem  usuzoval,  že  jsou  ochotni  k určitým 
ústupkům. Samozřejmě by musely následovat vstřícné kroky i z naší strany. Z celého jednání 
jsem měl dobrý pocit a byl jsem přesvědčen, že se ledy hnuly. Bohužel, mýliti se je lidské, jak 
uslyšíte později. 

Dalším  testem byla celostátní výstava v Lysé nad Labem,  rozšířená o PCH. Bylo na ní 
vystaveno  1728 holubů,  z toho  215  staváků.  Soutěže o PCH  se účastnilo  41  osmičlenných 
kolekcí, z toho 8 staváků. Všech 8 kolekcí splnilo soutěžní podmínky. Prakticky neuvěřitelný 
počet  pěti  kolekcí  dodal  př.  S.  Brückner,  a  to modré  bělokosy,  penížky  bělokosé, modré 
sedlaté, černé lysé a modré lysé. Dvě kolekce – žluté sedlaté a žlutě plavé dodal V. Krůta. Z. 
Bek dovezl černé sedlaté. Všem úspěšným uchazečům děkuji a gratuluji. Ve všeobecné části 
bylo předvedeno 151  staváků  v 15  rázech. Celkem bylo uděleno 7  čestných  cen  a 3  tituly 
Šampion ČR. Ty získali S. Brückner na modrého sedlatého, J. Holeček na žlutého sedlatého a 
opět  S.  Brückner  na  černého  sedlatého.  (97b). Ocenění  tohoto  holuba  bylo  chovatelskou 
veřejností značně kritizováno. Čestné ceny obdrželi S. Brückner na černého lysého, F. Hladký 
na žlutého, Zd. Dragon na černého sedlatého, St. Benda na červeného sedlatého, R. Holeček 
na  žlutého  sedlatého,  K.  Pavlů  na  stříbrného  sedlatého  a  K.  Bek  na  bílého  žlutopruhého. 
Pohár věnovaný klubem na nejlepší 4člennou kolekci získal S. Brückner na modré sedlaté. 

Ve  všeobecné  části  posuzovali  V.  Krůta  a  T.  Sousedík,  v PCH  Fr.  Franc.  U  nasazení 
tohoto posuzovatele bych se krátce zastavil. Myslím, že posouzení bylo korektní a bez chyb. 
Všech 8 kolekcí oprávněně splnilo. Přesto jeho nasazení překvapilo. Zatímco pštrosy, káníky, 
rysy a  čejky posuzovali  členové klubu, u  staváků  tomu  tak nebylo,  i když  staváčkáři v hale 
posuzovali a další byl na poslední chvíli odřeknut. Spekulovat o důvodech nechci. 

 Jak jsem řekl výše, staváků bylo 215. Je to sice o 44 kusů méně než 2 roky zpět, pořád 
je to ale bezpečně největší kolekce. Pštrosů bylo včetně PCH 183. Staváků je nejvíce již řadu 



posledních let. Nikdo to ale žádným způsobem neocení. Nevím, zda by nebylo od věci změnit 
taktiku. 

Následně  po  posouzení  se  konalo  setkání  členů  ÚOK  se  zástupci  našeho  klubu. 
Přítomen byl i bývalý předseda ÚOK P. Wieder. Tématem jednání byli kluboví posuzovatelé, 
které  ÚOK  neuznává.  Ing.  F.  Slepička  objasnil  přítomným  celou  situaci  a  přečetl 
korespondenci mezi ním a bývalým předsedou ÚOK. Zdůraznil nutnost  řešení situace s tím, 
že členové klubu a adepti do této záležitosti investovali mnoho času a finančních prostředků 
a všechno započalo se souhlasem předsedy ÚOK. P. Wieder vše popřel, řekl, že se ho jednání 
netýká a ze setkání odešel. Postupně vystoupili všichni členové ÚOK i všichni zástupci klubu. 
Na vzájemném odlišném stanovisku to však nic nezměnilo. Požádal jsem o povolení výjimky 
pro  rok  2018  s tím,  že  z časových  důvodů  nejsme  již  schopni  oficiálně  změnit  propozice 
výstavy  a  celá  situace  nevznikla  naší  vinou.  Ani  tento  argument  členové  ÚOK  neuznali  a 
žádost striktně odmítli. Toto  jednání bylo pokračováním setkání v Holasovicích. Rozdíl mezi 
Holasovicemi a Lysou nad Labem byl  jako rozdíl mezi dnem a nocí. Z časových důvodů bylo 
jednání ukončeno, aniž se odlišné názory sblížily o jediný milimetr. 

A teď něco o naší kritizované Nespeciálce. Účastnilo se  jí 106 vystavovatelů, z toho 3 
nečlenové klubu. Tradičně se účastní  i slovenští chovatelé. Vystaveno bylo 1273 staváků ve 
41 rázech ve výstavní části a dalších 10 rázů v novošlechtění. Počet holubů je to překvapivě 
vysoký. Proti  roku 2017  je  to nárůst o 68 kusů. Z důvodu  řady nejasností  s posuzováním a 
tlaku  shora  jsem očekával pravý opak. Počet vystavovatelů  i holubů  jsou  jasným důkazem 
jednoty členské základny. 

Zmíněných 41 barevných a kresebných rázů ukazuje pestrost staváka. Tradičně nejvíce 
je sedlatých. Ve všech barvách dohromady  jich bylo 563, což  je 47 % z výstavní  části.  Jako 
klad hodnotím, po několikaleté přestávce, účast  čtyř kolekcí  červených  lysých,  již podruhé 
červených mramorových a zejména šesti kolekcí penížků ve třech kresbách. Měli  jsme také 
možnost  vidět  bělopruhé  ve  všech  barvách,  bohužel  v každé  barvě  jen  jednu  kolekci. 
V minulosti  jsme měl obavy o  stavy  černých plamínků. Ty  se ustálily na 5 kolekcích. Za  to 
červených plamínků byly  jen 4 kolekce. Tento holub určitě patří mezi nejprošlechtěnější a 
nejrozšířenější  staváky.  Někteří  členové  klubu  je  zkrátka  přestali  vystavovat  z důvodů 
různých, někdy až úsměvných. Žlutých a modrých plamínků nikdy nebylo mnoho. Važme si 
dvou  chovatelů,  kteří  je  na  velmi  dobré  úrovni  chovají.  Černých  lysých  bylo  vystaveno 
překvapivě pouhých 5 kolekcí. Z toho 1 kolekce „in memoriam“.  Ještě v nedávné minulosti 
byl  černý  lysý  3.  nejpočetnějším  rázem  na  speciálce,  pokaždé  s více  než  100  vystavenými 
kusy. Téměř celý hlavní výbor choval černé lysé.  

Osobně  se mi  líbili  černí  tabuloví  tygři. Zajímavá a  líbivá kresba, bohužel  jen v jedné 
barvě.  Za  zamyšlení  stojí  svými  počty  bělokosý  stavák.  Černí  se  jakžtakž  drží,  3  kolekce 
červených je žalostně málo. Žlutí a modří početně živoří již řadu let. Přitom kvalitou, spolu se 
sedlatými a plamínky, patří mezi špičku. V minulosti byl bělokosý stavák výkladní skříní klubu. 
Dokonce  klub  bělokosého  staváka  v Chocni  byl  založen  o  16  let  dříve  než  klub  v Praze. 
Připadá mi to divné. 

Výstava  jako  celek  se  určitě musela  líbit. Největší  změnou  bylo  posuzování.  Poprvé 
posuzovali  kluboví  posuzovatelé,  které  odmítla  ÚOK  schválit.  Protože  celá  akce  byla 
prováděna jako neoficiální, mělo se posuzovat bez razítek. Někteří posuzovatelé však razítka 
dávali,  což  bylo  důvodem  kritiky  od  členů ÚOK.  Přiznám  se,  že  jsem měl  z celé  této  akce 
obavy. Ne z reakce nadřízených orgánů, na tu jsem již zvyklý. Obával jsem se, že takovou akci 
nezvládneme  hlavně  časově.  Většina  klubových  posuzovatelů  posuzovala  prvně  v životě, 
nemají  tudíž  žádnou  praxi  a  zkušenost. Na malý  počet  posuzovatelů  připadl  logicky  velký 



počet holubů. Hrozilo, že nebudou zapisovatelé, protože ti, kteří v minulosti zapisovali, teď 
posuzovali.  Kdyby  na  tyto  posuzovatele  připadlo  více  jak  100  holubů  a  museli  si  sami 
zapisovat, nestihly by se dodat výsledky do katalogu. To vše se naštěstí nestalo. Zvýšeným 
úsilím se nám podařilo zajistit dostatečný počet zapisovatelů. Ti se nám hlásili dobrovolně, 
z řad nečlenů klubu,  z řad chovatelů  jiných plemen a dokonce  i od chovatelů králíků. Když 
jsem k tomu viděl nadšení a zodpovědný přístup  posuzovatelů, byl jsem téměř dojat a říkal 
jsem si, že to všechno mělo smysl. Při posuzování  jistě došlo k drobným chybám, ty udělá  i 
zkušený posuzovatel. Hrubky či vyložené kopance jsem tam ale nezaznamenal. 

Malou kaňkou zůstává účast na likvidaci výstavy. Zatímco likvidace výstav v roce 2015 a 
2016 proběhla doslova bleskově, nyní až do konce zůstalo jen 10 lidí. To už je skoro na hraně. 
Kromě  jiným děkuji partě plzeňáků kolem M. Kohoutka. Domů to mají daleko, přesto se  již 
několik let úklidu účastní. 

V loňské  i předloňské  zprávě  jsem vyzýval k účasti na E výstavě. Zájem chovatelů byl 
malý  a  celou  akci  jsme  nedotáhli  do  konce.  Z. Dočkal  vystavil modré  sedlaté  a  neznámý 
nečlen klubu vystavil kolekci červených sedlatých. Je zvláštní, že chovatel, který není členem 
klubu a nevystavuje na speciálkách, má chuť vystavovat za vysoké klecné, stovky kilometrů 
daleko. Oběma chovatelům díky. 

Za zmínku snad stojí, že jakýsi milovník holubů z USA projevil zájem o 3 páry č. staváků, 
kteří  staví  a  tleskají.  Celou  transakci  zprostředkoval  M.  Tyler.  Kvůli  špatné  domluvě  a 
problémům  s přepravou  bylo  odvezeno  jen  po  jednom  páru  černých  sedlatých  a  černých 
bělokosů od Zd. Beka. Zda to bude mít nějaký ohlas se snad dozvíme. 

9.  a  10.  května  se  v Pardubicích  uskutečnilo  školení  posuzovatelů.  Po  stránce 
organizační bylo  školení  velmi dobře  zajištěné. Po  stránce odborné docházelo  v některých 
případech k ostrým diskuzím ohledně platného vzorníku. Zejména u pražského krátkozobého 
rejdiče se řešily základní plemenné znaky. Stavák školen nebyl, přesto byl náš klub jmenován 
nejčastěji  a  to  v souvislosti  s výstavou  a  klubovými  posuzovateli. Ve  svých  referátech  nás, 
kromě tradičního pranýřování, seznámil J. Holáň se současným počtem posuzovatelů. Stav je 
63 a stále klesá. 

Ing. P. Gajda referoval o E výstavě v Dánsku. Bylo vystaveno 7767 holubů, z toho 330 
z České Republiky. Našim chovatelům byl udělen 9 x titul „Šampion“ a 8 x titul „E mistr“. M. 
Smetana  seznámil přítomné  s počty adeptů. Těch  je 6, 3  složili  zkoušky v Lysé nad Labem, 
manželé Vajdovi nově v Pardubicích. Nových adeptů  je 5. Kritizoval nízkou účast adeptů na 
velkých výstavách. 

V sobotu večer  Ing. Slepička zprostředkoval setkání zástupců klubu s předsedou ČSCH 
Ing. M. Kroftem. Žádali jsme ho, aby se z důvodu zklidnění situace angažoval ve věci povolení 
našeho oceňovacího lístku pro kluby, které o to budou mít zájem. Z jednání jsem měl dobrý 
pocit. Mít  na  své  straně  předsedu  svazu  není  určitě  k zahození.  Druhý  den  jsem  v rámci 
diskuze  vystoupil,  abych  přítomné  seznámil  s tím,  jak  a  proč  vznikli  kluboví  posuzovatelé. 
Nikoho jsem při tom nekritizoval ani nenapadal. Pouze jsem se snažil vysvětlit, že to nebyla 
svévolná  akce.  Na  závěr  jsem  pochválil  klubové  posuzovatele  za  odpovědný  přístup 
a odvedenou  práci.  O  tom,  jak  budeme  v této  záležitosti  postupovat,  nepadlo  ani  slovo. 
Nevěděl jsem to a nevím to ani teď. Na závěr jsem vyzval členy ÚOK, ať nás nechají na pokoji. 
Následně mě doplnil F. Slepička a ostře kritizoval předsedu ÚOK Ing. P. Gajdu za to, že ani po 
3 měsících nedokáže odpovědět na dopis ohledně způsobu posuzování holubů u nás. Poté 
vystoupil  Ing. Kroft. Nařkl mě,  že  jsem porušil dohodu  jen pár hodin  starou  a oznámil,  že 
s jeho  pomocí  dál  nemůžeme  počítat.  Několik  jednotlivců  mu  ještě  zatleskalo.  Přitom 
nemohli vědět, o čem  jsme se večer bavili. Celá záležitost mě mrzí, ale opravdu si žádného 



porušení  nejsem  vědom.  Na  druhou  stranu  vzato,  za  6  let  nám  v této  záležitosti  nikdo 
nepomohl, takže se vlastně nic nezměnilo. 

V neděli  odpoledne  školení  pokračovalo,  prakticky  jediným  bodem  jednání  bylo 
předání diplomů držitelům PCH. Hned následující den po školení mi volali nezávisle na sobě 2 
posuzovatelé,  kteří mi  běžně  nevolají,  oba  nečlenové  klubu.  Ve  více  než  20ti minutovém 
rozhovoru  vyjadřovali  své  zklamání,  rozčarování  a  frustraci  z průběhu  školení,  celkové 
atmosféry a vztahů mezi posuzovateli. Podobně se vyjádřili i někteří další při jiné příležitosti. 

Setkání klubů, které se poslední roky konalo v Litovli, se v r. 2018 neuskutečnilo. 
Ještě se krátce zmíním o krajské výstavě v Lysé n. Labem, která se konala 12.1.2019. 

V nedávné minulosti to bývala daleko největší výstava holubů u nás. Bývalo na ní vystaveno 
vysoko  přes  2000  holubů, mnohem  více  než  na  celostátní  výstavě.  V roce  2017  se  tato 
výstava nekonala z důvodu výskytu ptačí chřipky. V roce 2018 bylo vystaveno už jenom 1589 
holubů.  Částečně  se  na  tom  podílelo  nekonání  některých  speciálek.  V lednu  2019  bylo 
vystaveno  již  jen  1185  holubů,  tedy  pokles  o  324  kusů.  Zatímco  na  celostátní  výstavě 
rozšířené o PCH byl pokles 255 kusů, na  lednové krajské 324 kusů, počty staváků na  jejich 
speciálce mírně  stoupají.  Jsem  realista  a  vím,  že  to nebude  trvat  věčně.  Členská  základna 
stárne a chovatelé nám odcházejí. Je to ale signál, že klub  je stále silný a staváčkáři drží při 
sobě. A zároveň je to upozornění, že v českém holubářství je někde něco špatně. Nad tím by 
se ale měli zamyslet jiní. Nevím však, zda to udělají. 

16.3.2019  proběhlo  naše,  již  tradiční,  školení  ve  Štítarech.  Tentokrát  se  školila  žlutá 
barva. Přišlo se podívat více než 50 účastníků, mezi nimi  i několik nečlenů. To  je nejlepším 
důkazem, že tato školení mají úroveň. Tak jako již tradičně, nejdříve proběhla divácká anketa. 
Přítomní  dávali  hlasy  holubům,  kteří  se  jim  nejvíce  líbili  v barvě,  lesku,  svitu  a  struktuře 
opeření. Lístek odevzdalo 32 návštěvníků. Nejvíce hlasů – 24 obdržel lysý M. Neborovského, 
na 2., 3. a 4. místě skončili sedlatí Josefa Holečka s 20, 19 a 16 hlasy, stejně obdržel sedlatý R. 
Holečka. Poté následovala přednáška  Ing. Tomáše Sousedíka. Zmínil se o problémech žluté 
barvy a zkušenostech svých i dnes již nežijícího B. Kratochvíla. 

Následovala  diskuze,  do  které  se  zapojili  i  další  chovatelé.  Mezi  tím  posuzovatelé 
posoudili 10 vybraných holubů již známých nápočtovým způsobem v pozicích barva, lesk, svit 
a struktura peří. Posuzovali př. Slepička, Straka, Záhora, Moravec, Maček, Pavelka, Krupka, 
Abrešek, Liska, Došek, Kyška a společně Hrubý a Z. Bek. Už z toho počtu je jasné, že by mohlo 
docházet  k rozdílům.  Ty  ale  kupodivu  nebyly  tak  velké.  I  když  se  pořadí  u  jednotlivých 
posuzovatelů  lišilo, většinou  jen o 1 bod. Na prvních 4 místech  se umístili  sedlatí holubi  J. 
Holečka, kteří dosáhli 398, 389, 387 a 372 bodů. Něco podobného  se  ještě nestalo. Na 5. 
místě  skončila holubice př. Tkalčíka,  rovněž  sedlatá – 355b. A  jak  skončili  vítězní holubi u 
jednotlivých posuzovatelů? Vítězný holub byl 4x první nebo spoluprvní, 3x druhý, 1x třetí a 
1x  čtvrtý. Druhý holub byl 2x první, 3x druhý, 3x  třetí  a 2x  čtvrtý. Větší  rozdíly byly mezi 
veřejností  a posuzovateli. Vítězný holub u  veřejnosti  skončil 7. Dle mého názoru  ale příliš 
žlutý nebyl. Stále si myslím, že chovatelé podvědomě posuzují i typ. Na dalších místech se už 
pořadí shodovalo. 2., 3. a 4. holub u veřejnosti skončil mezi prvními čtyřmi. Zajímavé  je, že 
tento  holub  byl  spíše  tmavšího  tónu,  ale  v barvě  vyrovnaný.  Doufejme,  že  žlutý  stavák 
neskončí jako moravský pštros modrý, kdy v honbě za vyrovnanou barvou je sice  vyrovnaný, 
ale není modrý. 

Na ukázku byli přineseni  i holubi žlutě plaví a červeně plaví. Opticky  jsou barvy velice 
podobné,  geneticky  se  jedná  o  něco  zcela  odlišného.  Následně  posuzovatelé  zhodnotili 
umístěné holuby slovně. Myslím, že školení splnilo svůj účel a všem účastníkům děkuji. 



Do  soutěže ve  stavění  se v r. 2018 nikdo nepřihlásil. V současné době končí platnost 
elitního chovu K. Řeťovskému. Pokud poslouží počasí, bude titul obhajovat příští neděli. 

Vážení  přátelé,  letošní  rok  je  95.  v existenci  našeho  klubu.  Je  to  poslední  půlkulaté 
výročí  před  stovkou. Dnes  bychom  se měli  domluvit,  jak  toto  výročí  pojmeme.  Přeji  vám 
všem  v letošním  jubileu  hodně  zdraví,  osobní  pohody,  zdravé  chovy  a  hodně  pěkných 
výletků. Děkuji všem, kteří se na chodu klubu v loňském roce jakýmkoliv způsobem podíleli. 
ZO Kolín děkuji za celoroční azyl. 

 
 
 
              Chovu a letu staváka 
                zdar! 

 

 
 


